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Brossa per fer compost i més energia 
L’ampliació de la planta de matèria orgànica del Vallès doblarà el tractament 
de residus que arriben del Maresme, el Vallès Oriental i alguns municipis del 
Moianès 
Es respondrà a la creixent demanda obtenint adob i biogàs, que es 
convertirà també en biometà 
En una primera fase s’arribaran a tractar 72.600 tones d’orgànica el 2025, fins 
a les 85.000 el 2035 
A la planta es produeixen unes 6.000 tones de compost a l’any i uns 4,5 
milions de m³ de biogàs 
ELENA FERRAN – GRANOLLERS - 8 octubre 2023 

 
Transformació de la planta. Les obres d’ampliació i millora a la 
planta de tractament de residus del Vallès Oriental obligaran a 
reestructurar l’espai i aturar, durant un any el tractament de la 
matèria orgànica que es recull del Vallès Oriental i el Maresme. 
A les instal·lacions de digestió anaeròbica i de compostatge 
s’estan executant a la vegada dos projectes innovadors, el 
BioenergyVO, per diversificar l’energia que s’obté del biogàs 
que genera el compost i BioVO, que transforma el biogàs en 
biometà. JUANMA RAMOS. 
 

   Del cubell marró de l’orgànica, les nostres deixalles 
es transporten directament a plantes de tractament, on 
arriben a convertir-les en compost i energia. Un procés 
que, des de fa catorze anys, es fa a la planta de tracta-
ment de residus de Granollers, on es traslladen cada 
any 54.000 tones de les recollides que es fan als muni-
cipis del Maresme, el Vallès Oriental i alguns del 
Moianès. Es dona servei a uns 900.000 habitants. La 

instal·lació que gestiona el Consorci per a la Gestió de Residus del Vallès Oriental s’està ampliant per donar resposta a l’augment de 
població i a la previsió creixent de volum dels municipis a mesura que es vagin implantant els sistemes de recollida selectiva abans del 
2025. 
   El nou president del consorci i alcalde de Montmeló, Pere Rodríguez, explica que la planta estava al límit –amb una capacitat per trac-
tar 55.000 tones anuals– i tenia el repte d’assumir més volum de brossa. “Hi ha qui només recull per separat el 30% o el 40%, però 
seran nuclis de població molt rellevants”, assegura el president de l’ens, que assenyala la incorporació d’importants nuclis com ara Gra-
nollers, Mollet, les Franqueses, Sant Celoni i Mataró. 
   El gerent del consorci, Ignasi Valls, assegura que l’objectiu és continuar donant servei a les dues comarques i als municipis del 
Moianès que havien format part del Vallès. Segons explica, des de les dues comarques s’envia a tractar el mateix volum de brossa. 
   Les obres d’ampliació preveuen en una primera fase arribar fins a 72.600 tones de matèria orgànica el 2025 i que es puguin assolir 
les 85.000 el 2035. En una segona fase, es podrà duplicar la capacitat actual per tractar 100.000 tones d’orgànica. 
   Les deixalles orgàniques a través de processos industrials generen el compost de classe B, destinat a la jardinera i l’agricultura, i 
s’obté el biogàs, que es transforma en energia tèrmica i elèctrica. Actualment, a la planta es produeixen unes 6.000 tones anuals de 
compost i uns 4,5 milions de metres cúbics a l’any de biogàs, que es transformen en energia elèctrica a través d’uns motors de cogene-
ració. 
   La directora de la planta de tractament, Vanessa Abad, assenyala que, amb l’ampliació, es guanyarà un tercer motor de cogeneració 
que, en comptes d’injectar el biogàs a la xarxa, servirà per al seu funcionament. “Calculem que amb les plaques solars i el tercer motor, 
el 80% de l’energia serà d’autoconsum”, explica Abad del projecte Bioenergy Vallès, que amb les obres d’ampliació diversificarà el tipus 



d’energia i permetrà millorar el tipus d’adob amb compost de classe A, destinat a l’agricultura ecològica. El projecte inclou, més a llarg 
termini, la construcció d’un parc fotovoltaic, promogut per l’Ajuntament de Granollers, per autoabastir el consum del consorci i la depu-
radora Besòs-Tordera que hi ha al costat. 
   Els treballs al recinte han començat amb la construcció d’un vial i els fossars on arriba la fracció orgànica. Les obres avancen també a 
l’àrea de transferència, on se separen els impropis com els envasos, que s’envien a tractar a la planta de Santa Maria Palautordera, i la 
resta, que es porta a incinerar a Mataró. Per ampliar la planta, s’han enderrocat les oficines del consorci, que es mouran a un altre 
indret per deixar espai als processos de producció del compost. L’import total dels treballs és d’uns 55 milions d’euros i si es complei-
xen els terminis està previst que finalitzin l’any vinent. 
La brossa, cap a Barcelona 
   A mesura que avancin les obres, el maig del 2024 està previst aturar la planta de tractament, durant un any, i això obliga a traslladar 
la brossa orgànica fins als dos ecoparcs que hi ha a l’àrea metropolitana de Barcelona. Aquesta solució, acordada amb l’Agència de 
Residus de Catalunya i l’Àrea Metropolitana de Barcelona (AMB), permetrà absorbir el volum de brossa i s’està estudiant si aquesta 
solució temporal és suficient o hi haurà tones sobrants per haver de contractar un tercer gestor. 
   El gerent de la planta, Ignasi Valls, assegura que en cap cas es farà repercutir l’increment del cost de la gestió i el trasllat de la brossa 
en els 39 municipis consorciats. “Ho considerem una despesa més de l’obra”, indica el gerent. La previsió és que a principis del 2025 es 
puguin fer les proves per posar en funcionament la nova planta i l’explotació estigui operativa cap al segon semestre. 
Pedagogia per a tothom 
   L’any passat es van generar a Catalunya més de 3,8 milions de tones de residus municipals i no se’n van recollir selectivament ni la 
meitat (el 45,3%). El percentatge ha crescut només un 0,3% respecte a l’any 2021. Aquesta estabilització fa visible que a les grans ciu-
tats de Catalunya la recollida selectiva encara és baixa. En els 23 municipis de més de 50.000 habitants, només ha crescut 3,5 punts 
en els darrers cinc anys, i en quatre de cada deu d’aquests grans municipis el percentatge de recollida selectiva és insuficient. Les cinc 
comarques que reciclen més fan servir la recollida porta a porta o contenidors tancats amb identificació de l’usuari. 
   Pel que fa als reptes d’incrementar els percentatges de recollida selectiva, el president del Consorci de Residus del Vallès, Pere 
Rodríguez, assegura que caldrà fer “molta pedagogia” tant als ciutadans com als ajuntaments que es tenen noves normatives que els 
obligaran a adoptar mesures des del punt de vista econòmic, polític i de gestió. “Serem al seu costat”, diu el president de l’ens, que 
aposta per models de recollida com el porta a porta o el sistema de contenidors tancats –o intel·ligents–. Al seu parer, el repte dels 
municipis “serà doble”, perquè la gran majoria d’ajuntaments tenen un servei de recollida deficitari amb una taxa d’escombraries inferior 
al cost real. Per Rodríguez, els governs hauran d’explicar bé per què s’ha de reciclar millor quan la taxa continuarà creixent. “Si el ciu-
tadà separa bé, genera un estalvi i s’ha d’explicar que amb l’orgànica es pot generar un subproducte, com el biogàs”, assenyala, con-
vençut que el ciutadà s’adonarà de “l’impacte” de no fer un bon reciclatge. 
 

LES FRASES 
Hi ha qui només recull el 30% o el 40% per separat, però seran nuclis de població molt rellevants 
Pere Rodríguez PRESIDENT DEL CONSORCI PER A LA GESTIÓ DE RESIDUS DEL VALLÈS ORIENTAL 
 

Ens arriba més fracció orgànica i de millor qualitat, amb menys impropis. El ciutadà separa millor i ha de saber per a què serveix 
Vanessa Abad DIRECTORA DE L’ÀREA DE TRACTAMENT 
 

L’objectiu és continuar donant servei a les dues comarques i als municipis del Moianès que havien format part del Vallès 
Ignasi Valls GERENT DEL CONSORCI 
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Clausura de Solius: d’abocador a olla de pressió 
EMILI AGULLÓ - 7 octubre 2023 

 
La planta de compostatge de Solius, que la Generalitat 
vol salvar E.A. 
 

   La clausura, primer, de l’abocador de Solius va 
generar un maldecap als municipis afectats –els 
cinc del consorci, i l’altra desena del Gironès i el 
Baix Empordà–, que des del febrer només hi cen-
tralitzaven la descàrrega del rebuig, per enviar-la 
al CTR del Vallès Occidental, a Vacarisses. Un 
primer acatament de sentència per part de 
l’Agència de Residus de Catalunya (ARC), que ja 
representava un bon encariment de costos de 
transport, va ser mitigat per l’ens. L’ARC va dir 
que assumia 3 milions dels projectes i obres de 

clausura i segellament. Però quedava pendent la factura a 30 anys vista de mantenir la instal·lació clausurada, 1,3 milions més anuals 
(40 al llarg del període), una xifra massa onerosa per a Sant Feliu de Guíxols, Castell i Platja d’Aro, Calonge i Sant Antoni, Llagostera i 
Santa Cristina d’Aro, els cinc del consorci, en solitari. 



   Era una càrrega a compensar amb el compostatge d’orgànica, però ara també avortat per una nova sentència del juliol favorable a les 
queixes i demandes de Salvem Solius, per pudors i tramitació defectuosa. Amb escàs marge i recorregut per a nous recursos, l’ARC 
també la va acatar, al setembre. I això ha comportat, per a la mancomunitat de Solius, a més de dir adeu als ingressos del compos-
tatge, pair altres sobrecostos extres pel trasllat de totes les tones fins als Hostalets de Pierola (la comarca barcelonina de Anoia) i el 
tractament per part d’una empresa aliena. 
   Els cinc alcaldes implicats en Solius van rebre la notícia de la sentència de punt final al tractament de l’orgànica amb inquietud, a 
l’agost. Al setembre, passades les vacances, el conseller Mascort s’hi va reunir per prometre solucions. Però dijous, a Santa Cristina, 
cridats a una reunió en què esperaven veure el nou estudi econòmic i trobar-hi noves partides de la Generalitat –per mitigar augments 
de taxes que ja preveien– es van trobar que l’ARC no cobreix, d’entrada, el forat imminent dels 1,3 milions per mantenir el recinte el 
2024. És una llosa massa pesant, que pot implicar un 25% més de taxa a Llagostera i 46 euros més de rebut mitjà, sense cobrir costos 
del tot, a Sant Feliu. Aquest municipi i Platja d’Aro amenacen de plantar-se, i exploren el camí per dissoldre el consorci, o sortir-ne, amb 
la majoria del 50% de vots més el vot de qualitat del president, l’alcalde llagosterenc Narcís Llinàs. La Generalitat, que té l’altre 50% i el 
2005 havia promès pagar al 100% el tancament de l’abocador, quedaria sola al capdavant, si cap litigi futur no ho esmena. 
   Amb el tancament de l’abocador, l’ARC i el departament d’Acció Climàtica van contenir la crisi. Però l’afegitó de la planta de compos-
tatge ha afegit una pressió econòmica i política que va fer esclatar el conseller David Mascort dimecres al Parlament, tot criticant la 
“nefasta gestió” i que els alcaldes del Baix Empordà i el Consell no haguessin fet els deures, tot mirant “cap a un altre costat”. Mascort 
va assegurar que pagaran al 100% una nova instal·lació, mentre intenten tornar a legalitzar la planta de Solius –no pas l’abocador–. Al 
Consell Comarcal, amb l’estudi ja a punt, la consellera Agnès Gasull lamentava que Mascort encara no s’hagi reunit amb el consell 
d’alcaldes. Tenen una altra alternativa, a banda de la zero de relegalitzar Solius –que els opositors ja han anunciat que impugnaran–. 
Una bona olla de pressió que cal refredar. Entre els punts de temperatura crítica, els municipis del consorci de Solius contemplen com 
la factura del tancament del compostatge recau sobre ells, sense que la resta de poblacions que hi havien aportat deixalles hi contribu-
eixin. L’alcalde de Sant Feliu, Carles Motas, assumeix que les coses no es van fer bé durant dècades –teòricament els costos per tona 
dipositada per als de fora de la mancomunitat eren superiors perquè incloïen un recàrrec per a la clausura posterior–, però defensa que 
“els regidors i alcaldes que n’han format part durant dècades no eren experts en la matèria, i es refiaven de la tutela de l’ARC”. Ara, cri-
tica, el sobrecost recaurà exclusivament sobre els veïns, –a més de negocis i propietaris de segones residències–, situació anàloga a 
Platja d’Aro o Calonge i Sant Antoni, i en menor mesura a Santa Cristina i Llagostera, que havien potenciat els porta a porta però ara es 
troben amb el sobrecost de l’orgànica. Els increments de preu també amoïnen al Consell Comarcal, on Gasull admet que els incre-
ments de taxes en molts dels 26 de 36 municipis on presten servei pujaran igualment. Respecte a la solució de tornar a legalitzar la 
planta, proposen que sigui ràpida i que en el lapse que duri el procés, l’ARC assumeixi tots els sobrecostos, i també si a la llarga el 
tràmit surt malament.Una altra de les possibles solucions és reexplorar l’opció de portar part de les deixalles a Lloret, on l’anterior equip 
de govern de Jaume Dulsat i Albert Robert va tancar la porta a rebre més residus diaris, per no sobresaturar la capacitat limitada d’un 
abocador, i que veient la crisi de Solius, segurament preferiran estirar fins al límit de la vida útil. Però el tràfec de residus des de la 
Costa Brava cap al Vallès i l’Anoia també provoca queixes en aquestes comarques barcelonines. 
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La Generalitat fia la solució de Solius a tornar a 
legalitzar la planta i fa enutjar els municipis 
EMILI AGULLÓ - SANTA CRISTINA D’ARO - 6 octubre 2023 

 
La reunió del consorci de Solius, ahir a la tarda X. PI / ACN. 
 

   El consorci que gestiona l’antic abocador de Solius i la planta de compostatge acabada de 
clausurar no desencalla la disputa pels costos milionaris de manteniment de dipòsit ni per 
l’aturada d’activitat de la planta de compostatge, que des de diumenge fa que tota la 
matèria orgànica que duen poblacions del Baix Empordà, el Gironès i la Selva s’hagi d’anar 
traslladant fins a l’Ecoparc d’Hostalets de Pierola, a l’Anoia. Després d’una llarga reunió, de 
dues hores i mitja, ahir a la tarda, el director d’infraestructures de l’Agència de Residus de 
Catalunya (ARC), Josep Simó, només es va comprometre a estudiar compensacions tem-

porals pel trasllat i la transferència d’orgànica a 127 quilòmetres, amb la tesi que a finals d’any hauran tramitat una nova llicència ambi-
ental per reprendre l’activitat de compostatge a Solius. 
   Els cinc ajuntaments del consorci –Llagostera, Sant Feliu, Castell-Platja d’Aro, Calonge i Sant Antoni i Santa Cristina–, però, van sortir 
molestos de la trobada, ja que esperaven que la Generalitat ampliés compromisos econòmics. Més enllà de pagar l’inici de la clausura 
de l’abocador –al febrer–, amb projecte i obres imminents, l’ARC preveu encara que els cinc consistoris propietaris de la instal·lació 
costegin el manteniment (1,3 milions) ja aquest any i durant 30 més, i no queda clar si el sobrecost de l’orgànica s’allargarà. Això s’hau-
ria de consignar en les taxes de residus per al 2024, amb increments, que poden anar del 25%, que valorava l’alcalde de Llagostera, 
Narcís Llinàs –president de la mancomunitat– per al seu municipi, fins al 50% o més, a Platja d’Aro o Sant Feliu. 
   A més de la manca d’entesa entre les administracions –on el consorci recorda que la Generalitat ostenta un 50% del control i, per 
tant, creuen que com a mínim haurien de contribuir a parts iguals amb les despeses–, Salvem Solius censura que no s’hagi aturat 
encara la transferència, i diu que s’oposaran “a l’atorgament de l’autorització ambiental” renovada, contra la qual presentarien nou 



recurs. “Estem allà mateix”, va lamentar Llinàs després de la reunió.Totes les parts coincideixen que la “gestió nefasta” en què insistia 
el conseller d’Acció Climàtica, David Mascort, dimecres, al Parlament, es podria haver fet millor, però els ajuntaments directament afec-
tats veuen que tot el cost milionari recau exclusivament sobre una població d’uns 60.000 habitants –segones residències i negocis i 
indústries a banda. Fora de les declaracions públiques, el consorci ha presentat diversos recursos de reposició per intentar salvar l’acti-
vitat de compostatge, qüestionats pels opositors de Salvem Solius. El conseller va afegir-hi que “l’ARC es farà càrrec de la major part 
dels costos”, tot i que ahir no va acabar de quedar clar. Es prefiguren dos escenaris: reprendre l’activitat amb una nova llicència ambi-
ental que permeti guanyar temps, i el de la cerca d’una alternativa comarcal i Mascort –en resposta a una pregunta de la diputada soci-
alista Sílvia Paneque sobre la crisi de residus que el doble tancament deixa a les comarques gironines– lamentava que des del territori 
encara no s’hagi plantejat cap alternativa d’emplaçament, mentre “tothom mirava cap a un altre costat”. 
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Mascort retreu als municipis del Baix Empordà el 
retard en l’estudi de la nova planta de residus 
El conseller d’Acció Climàtica admet la «nefesta gestió» de la planta de 
Solius tant del Govern com dels ajuntaments implicats 
Paneque lamenta la «manca de lideratge» per part del Govern i demana que 
hi hagi més acompanyament als alcaldes 
Laura Teixidor / Solius / 06·10·23  

 
Maquinària a l'abocador de Solius abans del tancament en una imatge 
d'arxiu. ACN 
 

   El conseller d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural, David 
Mascort, ha retret aquesta setmana en una compareixença al 
Parlament que els municipis del Baix Empordà encara no s’hagin posat 
d’acord en la ubicació de la nova planta de residus, després del 
cessament de l’activitat a l’abocador de Solius. 
   Mascort recorda que fa quatre anys que esperen un estudi de 
viabilitat del nou espai. «L’Agència de Residus de Catalunya pagarà la 
instal·lació, el problema és la manca de consens per a decidir on s’ha 
de fer», lamenta. El conseller fa referència a l’estudi que el Consell 

Comarcal del Baix Empordà va impulsar a principis del 2020, pel qual va rebre una subvenció de 100.000 euros de l’Agència de 
Residus de Catalunya, per determinar la viabilitat de construir una planta de triatge de residus a la comarca que serviria per incrementar 
el reciclatge, disminuir els residus que es porten a l’abocador de Solius i evitar portar les escombraries a la planta de Lloret de Mar. 
   Com a resposta, la diputada socialista al Parlament, Sílvia Paneque, lamenta la «manca de lideratge» per part de l’equip de Govern, a 
qui insta a «acompanyar els alcaldes en comptes d’assenyalar-los». També retreu la manca de resposta cap als municipis, tenint en 
compte «l’increment de taxes» que suposarà haver de portar els residus a altres abocadors i que l’espai de Solius s’estigui utilitzant 
com a planta de transferència sense llicència. 
L’Agència Catalana de Residus va subvencionar amb 100.000 euros al Consell Comarcal per estudiar-ne la viabilitat 
   Respecte al tancament de l’abocador de Solius, Paneque critica que el Govern no l’executés abans, «malgrat que tothom sabia que 
s’havia de tancar», tal com dictaminava l’ordre judicial del 2020, encara que la sentència ferma no ha arribat fins a enguany. 
   Mascort ha reconegut que tant la Generalitat com el consorci gestor van ser responsables de la «nefasta gestió» de l’abocador, i ha 
avançat que la planta de transferència i compostatge de Solius rebrà en poques setmanes la llicència ambiental corresponent. 
Demanen el cessament total 
   Per altra banda, l’associació Salvem Solius ha emès un comunicat en el qual reclama el cessament de les activitats en el complex de 
tractament de residus de Solius. Malgrat la decisió de l’Agència de Residus de Catalunya, l’associació critica que per part del Consorci 
encara «s’estiguin discutint les darreres resolucions judicials». 
   Afegeixen que «el cessament de l’activitat de la planta de compostatge, juntament amb la clausura del dipòsit de residus, són 
actuacions que han de permetre començar a resoldre el problema de les males olors que pateixen els veïns de l’entorn del complex de 
tractament» i rebutgen que les instal·lacions s’utilitzin com a centre de transferència de residus perquè consideren que s’ha de posar fi 
a tota activitat en el complex, a més de trobar un emplaçament alternatiu, perquè l’actual s’ubica en un emplaçament d’alt valor 
ambiental que és «incompatible» amb desenvolupar-hi una activitat de gestió de residus. 
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Els alcaldes admeten que hauran d'apujar taxes i 
critiquen que la Generalitat no vol assumir la 
postclausura de Solius 
L'Agència de Residus calcula que la nova llicència estarà llesta en mig any i 
els opositors ja avancen que la recorreran 
ACN  / Santa Cristina d'Aro / 05·10·23  

 
Els alcaldes admeten que hauran d'apujar taxes i critiquen que la Generalitat no vol 
assumir la postclausura de Solius ACN 
 

   Els ajuntaments admeten que hauran d'apujar taxes pel tancament de 
Solius i critiquen que la Generalitat es tanqui en banda i els vulgui fer 
pagar tots els costos postclausura (un manteniment que per llei es fixa en 
30 anys). El president del consorci i alcalde de Llagostera, Narcís Llinàs, 
calcula que de mitjana l'augment de taxes serà del 25%, tot i que podria 
pujar més en alguns municipis. En una reunió del consorci, els alcaldes 
han reclamat a l'Agència de Residus de Catalunya (ARC) que acceleri 
la nova llicència ambiental per a la planta de compostatge, que va tancar 

fa pocs dies. Voldrien que s'enllestís abans de finals d'any, però la Generalitat parla de sis mesos. Els opositors de Solius, això sí, ja 
han anunciat que la recorreran. 
   Primera reunió del Consorci de Solius després que la planta de compostatge del complex s'hagi tancat -obeint la sentència del TSJC- 
i les instal·lacions de l'antic abocador, ara, només funcionin com a punt de transferència. La trobada s'ha fet a l'Ajuntament de Santa 
Cristina d'Aro (Baix Empordà). Hi han pres part alcaldes o regidors dels pobles que formen la mancomunitat -també hi ha Calonge, 
Llagostera, Sant Feliu i Platja d'Aro- i el director de l'Àrea d'Infraestructures de l'ARC, Josep Simó. 
   Durant les dues hores llargues que ha durat la reunió, però, les postures d'uns i altres no s'han mogut. "Som allà mateix on ens 
trobàvem, no hem avançat", explica el president del consorci. Les discrepàncies, novament, es troben amb qui ha de fer-se càrrec dels 
costos: no només dels de la transferència de les deixalles i l'orgànica (de moment, aquesta fracció s'amuntega a Solius i aviat s'enviarà 
a Hostalets de Pierola) sinó també, i sobretot, de les despeses de manteniment de l'antic abocador. 
   L'Agència de Residus estudiarà si, via aportació al consorci, aquest 2023 assumeix el sobrecost que suposa enviar les escombraries 
a Vacarisses i l'orgànica a l'Anoia. Però els ajuntaments ja admeten que, de cara a l'any vinent, tocarà apujar taxes. D'entrada, Narcís 
Llinàs calcula que l'increment, de mitjana, es mourà en un percentatge d'entre el 20 i el 25% (tot i que en alguns municipis podria ser 
més elevat, perquè també anirà en funció del percentatge de reciclatge). 
   Però sobretot, allò que més critiquen els ajuntaments és que la Generalitat es tanqui en banda i no vulgui assumir els costos 
postclausura de Solius. Unes quantitats que pugen a més d'1 milions d'euros anuals i que, en global, sobrepassaran els 30 (perquè per 
llei, el manteniment de l'antic abocador s'ha de fer durant tres dècades). "Estem preocupadíssims; ells només s'han compromès a 
pagar el tancament, però amb la postclausura, que és el que més diners puja, ens diuen que no els correspon", critica l'alcalde de 
Llagostera. 
   Narcís Llinàs explica que l'ARC vol que els ajuntaments repercuteixin el manteniment "a la taxa d'escombraries" i ja avança quina 
serà la postura dels municipis. "Batallarem perquè la Generalitat també se'n faci càrrec", explica el president, recordant que 
precisament l'Agència de Residus té el 50% de presència al consorci. I ja avança que, si la resposta continua essent negativa, no 
descarten explorar la via judicial. 
L'autorització, en mig any 
   A Solius, ara per ara, les deixalles que hi entren tan sols hi estan de pas. Però des del consorci ja s'està tramitant la nova autorització 
ambiental, que per una banda ha de permetre gestionar la postclausura de l'abocador i, per l'altra, reobrir la planta de compostatge 
(amb l'objectiu que es pugui modernitzar per continuar tractant la fracció orgànica). 
   Conscients que cada dia que passa els costos s'incrementen -Hostalets de Pierola és a 127 quilòmetres- els alcaldes han reclamat a 
l'ARC que acceleri els tràmits, amb l'objectiu que la nova autorització estigui llesta a finals d'aquest 2023 o a principis del 2024. "Des de 
l'Agència, però, ens parlen d'un termini de mig any", explica el president del consorci. 
Els opositors, en contra 
   I entremig de tot plegat, la plataforma Salvem Solius rebutja que el complex es faci servir com a planta de transferència i ja ha 
anunciat que impugnarà la nova autorització ambiental. Si cal, portant de nou l'afer als tribunals. 
   "S'ha de posar fi a tota activitat del complex i trobar un emplaçament alternatiu, perquè l'actual té un alt valor ambiental que és 
incompatible amb una activitat de gestió de residus, i perquè això impedirà resoldre el problema de males olors que pateixen els veïns", 
recull la plataforma en un comunicat. 
   L'actual president del consorci admet que "la gestió" de Solius "es podria haver fet millor", però també creu que ara "no és el moment 
de discutir sinó de buscar solucions". "Sí que sabem, però, que la plataforma es posarà en contra de tot allò que fem", concreta Llinàs. 



   Per la seva banda, el director de l'Àrea d'Infraestructures de l'ARC, que no es mulla a l'hora de parlar de costos, assegura que el 
compromís del Govern és tirar endavant "la nova autorització administrativa amb celeritat". Simó ja avança, a més, que la tramitació 
corregirà les deficiències de l'anterior. "Cadascú està en el seu dret d'al·legar-la, però no tenim cap mena de dubte que l'autorització es 
farà en tota regla", conclou, en referència a Salvem Solius. 
 

Informació publicada al Diari de Girona. Dijous, 5 d´octubre del 2023. 
 

Els alcaldes critiquen que el govern no assumeixi 
la postclausura de Solius 
J.P - SANTA CRISTINA D’ARO - 5 octubre 2023 

 
La reunió dels cinc ajuntaments que formenn en Consorci. X. PI (ACN). 
 

   Els ajuntaments admeten que hauran d’apujar taxes pel tancament de Solius i critiquen que la 
Generalitat es tanqui en banda i els vulgui fer pagar tots els costos postclausura (un manteniment 
que per llei es fixa en 30 anys), segons informa Acn. El president del consorci i alcalde de Lla-
gostera, Narcís Llinàs, calcula que de mitjana l’augment de taxes serà del 25%, tot i que podria 
pujar més en alguns municipis. En una reunió del consorci, els alcaldes han reclamat a l’Agència 
de Residus de Catalunya (ARC) que acceleri la nova llicència ambiental per a la planta de com-

postatge, que va tancar fa pocs dies. Voldrien que s’enllestís abans de finals d’any, però la Generalitat parla de sis mesos. Els opositors 
de Solius, això sí, ja han anunciat que la recorreran. 
 

Informació publicada al diari El Punt Avui. Dijous, 5 d´octubre del 2023. 
 

Comencen les obres a l’abocador de les Llosses 
per reduir el cost dels lixiviats 
Costaran més d’1,3 milions d’euros i han de permetre un estalvi d’uns 
170.000 a l’any 
MARIA SAGUER - LES LLOSSES - 4 octubre 2023 

 
L’abocador clausurat de les Llosses , anomenat oficialment Ripollès-3 ACN. 
 

   Les obres de la segona fase de millora de l’abocador clausurat Ripollès-3, 
a les Lloses, ja han començat i la previsió és que s’allarguin uns nou mesos, 
segons recull l’ACN. Les instal·lacions van estar en servei des del 1986 i fins 
al 2007. Els lixiviats, que sorgeixen per la descomposició i compressió de 
les escombraries acumulades a l’abocador, s’han de traslladar a una planta 
de tractament ubicada al Baix Llobregat. Un procés que ja no serà necessari 
un cop finalitzin els treballs perquè els lixiviats es podran tractar al mateix 
abocador, reduint així els costos i les emissions de CO2. En total, es calcula 
que gràcies a la planta d’electrodesaminació que es posarà en marxa, 
s’estalviaran uns 170.000 euros a l’any. 

   En una visita a les instal·lacions, el president del Consell Comarcal, Amadeu Rosell, ha fet èmfasi en la importància de poder disposar 
d’una planta de tractament de lixiviats ‘in situ’ i ha remarcat que és un “gran avenç” per a la comarca. 
   Les obres d’aquesta segona fase preveuen la construcció d’un dipòsit d’aigües tractades, la reparació del dipòsit de lixiviats actual, la 
construcció d’una petita nau on es farà el tractament dels lixiviats, la creació d’una caseta d’instal·lacions i la reforma d’una altra caseta 
de serveis. L’edifici, a més, quedarà integrat en l’entorn. 
   D’aquesta manera, quan les obres hagin finalitzat, els lixiviats es començaran a tractar a l’abocador des de la planta d’electrodesami-
nació (un sistema innovador que permet eliminar l’amoni dels lixiviats, l’element més tòxic i nociu). Es tracta d’una tecnologia que ja es 
va provar amb èxit en una prova pilot el 2018. El líquid resultant del procés s’acabarà de tractar a la depuradora de Ripoll i Camp-
devànol ubicada a pocs metres. 
   Les obres es van licitar fa uns mesos per 1,35 milions d’euros i es finançaran amb aportacions dels ajuntaments en els últims anys, 
fons del Consell Comarcal del Ripollès i la contribució de l’Agència de Residus de Catalunya i la Diputació de Girona. 
 

Informació publicada al diari El Punt Avui. Dimecres, 4 d´octubre del 2023. 
 



La Cerdanya és la comarca catalana a la cua en 
recollida selectiva 
I.C – TREMP - 3 octubre 2023 

 
El director de l’Agència de Residus de Catalunya, Isaac Peraire, va presentar els resultats de la 
recollida selectiva de residus municipals a l’Alt Pirineiu i Aran a Tremp ACN. 
 

   La Cerdanya continua a la cua de les comarques catalanes pel que fa a la recollida 
selectiva de deixalles municipals, segons les dades registrades l’any passat per 
l’Agència Catalana de Residus (ARC), que no atribueix aquesta circumstància a les 
activitats turístiques sinó a les pròpies especificitats de la comarca. “El turisme no és 
una excusa, hi ha comarques que també són turístiques i tenen bons resultats. De fet, 
el turista també pot ser una persona compromesa amb el seu entorn”, ha assegurat el 

director de l’ARC, Isaac Peraire, en la presentació de les dades relatives a l’Alt Pirineu i l’Aran. De mitjana, la recollida selectiva 
d’aquest àmbit territorial s’ha estabilitzat en un 40,5% i s’hi han recollit un total de 18.988 tones, un 0,8% més que en l’exercici del 2021. 
Aquesta dada denota que encara hi ha massa residus que no es recullen selectivament i, segons Peraire, es pot revertir la situació amb 
projectes concrets. La meitat de les comarques superen la mitjana de Catalunya (51,05%). Aquestes són el Pallars Sobirà (60,08%), 
l’Alta Ribagorça (51,05%) i l’Alt Urgell (50,70%). Les que tenen uns índexs inferiors a la mitjana són el Jussà (42,44%), la Val d’Aran 
(33,82%) i la Cerdanya (27,13%). 
 

Informació publicada al diari El Punt Avui. Dimarts, 3 d´octubre del 2023. 
 

Els residus orgànics de Girona acabaran en una 
planta de l’Anoia 
J. FERRER – GIRONA - 1 octubre 2023 

Contenidors a Girona, el gener del 2022. QUIM PUIG. 
 

   A partir de demà els residus orgànics de Girona no seran tractats a l’antic abocador 
de Solius, entre Llagostera i Santa Cristina d’Aro, sinó que acabaran a l’Ecoparc 4 
dels Hostalets de Pierola, a l’Anoia, a 130 km per carretera. Així ho ha decidit 
l’Agència de Residus de Catalunya per complir una sentència, cosa que el seu direc-
tor, Isaac Peraire, atribueix a una “gestió nefasta” dels últims anys. 
   Des del’estiu del 2022, l’Ajuntament de Girona envia dos terços dels residus 
orgànics a Pedret i Marzà (Alt Empordà) i un terç a Solius. Ara es traslladarà igual-
ment a l’antic abocador, però els residus seran transferits posteriorment a prop d’Igua-
lada, a la Catalunya central. Fonts municipals afirmen que la decisió de la Generalitat 
no té cap afectació en les rutes de l’Ajuntament. 

   Amb l’orgànica a l’Anoia de manera temporal, s’ha de recordar que el rebuig també acaba lluny de Girona. En concret, la fracció de 
rebuig es recull a la planta de Campdorà, ara tancada per ampliació, i acaba a Vacarisses (Vallès Occidental). El tancament de Camp-
dorà provoca que des del 2018 la taxa d’escombraries s’hagi encarit un 7%. Ara s’haurà de veure si passa el mateix amb l’orgànica. 
 

Informació publicada al diari El Punt Avui. Diumenge, 1 d´octubre del 2023. 

Peraire diu que a Solius s’ha fet una gestió 
“nefasta” dels residus 
U.C – GIRONA - 29 setembre 
   El director de l’Agència de Residus de Catalunya (ARC), Isaac Peraire, va afirmar ahir que el tancament de la planta de compostatge 
de Solius és la conseqüència d’una gestió anterior “nefasta” i va explicar que l’orgànica es portarà a la planta dels Hostalets de Pierola 
(Anoia), tot i que no respon al model de gestió de residus de “quilòmetre zero” que vol el govern. Peraire va remarcar que s’ha esgotat 
la via judicial i que la Generalitat afronta “de cara” les conseqüències d’una gestió anterior “nefasta”. “És una situació anòmala, i fins i 
tot esgarrifosa, perquè defensem la gestió de l’orgànica de quilòmetre zero i aquí està passant el contrari”, va dir el director de l’ARC, 
que lamenta que aquesta situació és fruit, també, de “la falta de planificació de tants anys”. 
 

Informació publicada al diari El Punt Avui. Divendres, 29 de setembre del 2023. 
 



La Generalitat acata la sentència de clausura del 
complex de residus de Solius i tanca la planta de 
compostatge 
Peraire lamenta que és una conseqüència més d'una gestió "nefasta" i 
anuncia que l'orgànica es portarà a l'Anoia 
ACN - Santa Cristina d'Aro -  28·09·23  

 
Màquinària a l'abocador de Solius abans del tancament ACN 
 

   La Generalitat acata la sentència que ordenava la clausura del complex de residus 
de Solius i tanca la planta de compostatge. L'Agència de Residus de Catalunya (ARC) 
ha comunicat als ajuntaments que diumenge serà l'últim dia que s'hi portarà la fracció 
orgànica, segons ha avançat 'El Punt Avui' i ha confirmat l'ACN. La decisió arriba 
després que el TSJC dictés fins a tres interlocutòries ordenant clausurar 
"immediatament" tot el complex. El director de l'ARC, Isaac Peraire, ha remarcat que el 
Govern afronta "de cara" les conseqüències d'una gestió anterior "nefasta" i ha explicat 

que l'orgànica es portarà a la planta dels Hostalets de Pierola (Anoia), tot i que no respon al model de gestió de residus de "quilòmetre 
zero" que vol el Govern. 
   Diumenge serà el darrer dia que la planta de compostatge Solius rebrà la fracció orgànica dels municipis. L'Agència de Residus de 
Catalunya (ARC) dona compliment així a la sentència del TSJC que ordenava la clausura de tot el complex per no tenir llicència 
ambiental. D'entrada, la Generalitat ja va tancar l'abocador el 12 de febrer però la resolució judicial incloïa també la planta de 
compostatge, que ha continuat amb l'activitat fins ara. 
   El director de l'ARC, Isaac Peraire, ha remarcat que "s'ha esgotat la via judicial" i que la Generalitat afronta "de cares" les 
conseqüències d'una gestió anterior "nefasta". Així, a partir de dilluns, Solius s'utilitzarà com a planta de transferència, també per a 
l'orgànica, i els residus es portaran fins als Hostalets de Pierola que és, segons remarca Peraire, l'única planta que té capacitat per 
assumir aquesta fracció. 

 
L'Agència de Residus de Catalunya vol executar el pla del tancament de Solius a principis del 
2024 ACN 
  
    "És una situació anòmala, i fins i tot esgarrifosa, perquè defensem la gestió de 
l'orgànica de quilòmetre zero i aquí està passant el contrari", ha afirmat el director 
de l'ARC que lamenta que aquesta situació és fruit, també, de "la falta de 
planificació de tants anys".    Peraire admet que això tindrà conseqüències també 
per als ajuntaments que utilitzaven Solius, sobretot els que formen part de la 
mancomunitat que gestionava les instal·lacions (on a més del Govern, hi ha 

representats els ajuntaments de Llagostera, Santa Cristina d'Aro, Platja d'Aro, Calonge i Sant Feliu de Guíxols), perquè hi haurà un 
encariment de la gestió dels residus. "Els ajuntaments no poden mirar cap a una altra banda i hi hauran de posar de la seva part, igual 
que la Generalitat i l'ARC ajudarem a fer-ho el menys dolorós possible", ha afirmat. 
   Peraire ha remarcat que, quan van "entomar el repte" de dirigir l'ARC, van apostar per resoldre la situació de Solius però fent-ho "per 
capítols": "Tot de cop era impossible". Han clausurat l'abocador i ara tancaran la planta de compostatge però, en paral·lel, estan 
tramitant una nova autorització ambiental per gestionar, d'una banda, la postclausura de l'abocador i, de l'altra, la planta de 
compostatge, amb l'objectiu que es pugui modernitzar per continuar tractant la fracció orgànica. Mentrestant, el paratge s'utilitza com a 
planta de transferència. És a dir, que els municipis hi porten les deixalles i, des d'allà, es traslladen a altres complexos. 
   "Durant aquest temps transitori sense la planta per tractar l'orgànica, hem de trobar la solució menys dolorosa, tot i que totes ho són", 
ha destacat Peraire que carrega contra la gestió "de molts anys enrere" que ha portat Solius i els municipis de la zona a una situació 
"molt complicada i greu". 
Reunió dels ajuntaments 
   Els ajuntaments que formen part de la Mancomunitat han convocat una reunió per a la setmana vinent per abordar la situació. 
L'alcalde de Llagostera, Narcís Llinàs, ha remarcat que el tancament de la planta de compostatge afegeix un sobrecost per la gestió de 
residus i que, a més, se suma al que ja s'ha d'afrontar per la clausura de l'abocador. De moment, però, no tenen xifres detallades de 
l'import ni tampoc com es pagarà. 
   Llinàs ha exposat que els municipis demanaran ajuda a la Generalitat i a l'ARC per fer front a aquest augment, sobretot aquest any 
perquè els pressupostos ja estan tancats. Tot i això, temen que la clausura tot el complex s'acabi traduint en una apujada massa 
elevada de taxes als veïns. 
 

Informació publicada al Diari de Girona. Dijous, 28 de setembre del 2023. 
 



Assignatura en curs 
Catalunya millora en el reciclatge de residus electrònics tot i que se 
segueixen «abandonant» neveres al carrer 
Quatre nous hàbits que Catalunya implantarà amb la llei de residus 
Catalunya incompleix els objectius europeus: recicla menys del 50% dels 
seus residus 
Guillem Costa - 26 de de setembre del 2023 

 
   Catalunya ha reciclat en sis mesos unes 17.000 tones de residus d’aparells 
electrònics o elèctrics (RAEE): mòbils, maquinetes d’afaitar, assecadors, 
rentadores, neveres, ordinadors o també panells fotovoltaics. De mitjana, 
aquest primer semestre, s’han recuperat uns cinc quilos per persona d’aquest 
tipus de rebutjos, cosa que suposa una millora del 6,4% respecte a les dades 
del 2022. 
   En total, s’aconsegueixen reciclar un 61% dels dispositius electrònics o 
elèctrics que s’adquireixen al mercat, un percentatge una mica superior al del 
conjunt d’Espanya, del 58%. «Europa exigeix arribar al 65%, però no sembla 

un objectiu impossible, ja que any a any ens hi estem acostant», asegura Isaac Peraire, director de l’Agència de Residus de Catalunya. 
Es tracta d’unes dades positives si les comparem amb la gestió global de totes les escombraries que es generen 
En sis mesos s’han recuperat uns cinc quilos per persona de rebutjos electrònics 
   No obstant, hi ha alguns obstacles que dificulten la gestió d’aquests residus que, segons es preveu, augmentaran en les pròximes 
dècades. «Els canals il·legals compliquen molt el reciclatge. Molts aparells no es traslladen als punts de recollida oficials o no 
s’entreguen en botigues. Llavors, acaben en mans dels circuits irregulars de mineria urbana, és a dir, de persones que aprofiten 
el coure o l’or que contenen aquests productes», detalla José Pérez, president de la plataforma OFIRAEE, que agrupa els Sistemes 
Col·lectius de Responsabilitat Ampliada del Productor (SCRAP) d’aquest tipus de residus. 
«Efecte tresor» 
   ¿Per què passa això? «De vegades, la gent no sap què ha de fer amb aquests aparells. Moltes neveres encara s’abandonen al 
carrer, quan és molt més fàcil que te la reculli l’empresa a qui compres un nou frigorífic», afirma Pérez. «També hi ha molt 
desconeixement. ¿Quanta gent és conscient que les botigues, físiques i online, estan obligades a acceptar tots els aparells vells en 
desús?», es pregunta Peraire. «I no només rentadores, aquesta norma també val per a una maquineta d’afaitar», afegeix. 
 

«Molta gent no és conscient que les botigues online i físiques estan obligades a quedar-se els aparells vells» 
Isaac Peraire, ARC 
 

   Catalunya, en aquest sentit, és pionera. Ha posat en marxa un conveni marc perquè les companyies facilitin el reciclatge d’aquests 
productes. I segons anuncia el director de l’Agència de Residus de Catalunya, ja s’han posat les primeres multes a grans empreses per 
no oferir aquest servei. «En alguns casos ho especifiquen només en la lletra petita i s’aprofiten que la ciutadania no coneix aquest 
dret», denuncia Peraire. 

 
Punt de recollida de RAEE a Montjuïc. / EL PERIÓDICO 
 

   A totes aquestes caldria afegir-hi altres complicacions: l’excés de 
burocràcia necessària o els robatoris que pateixen alguns punts de recollida. 
També hi ha aparells, com els mòbils, que no solen computar en els 
percentatges d’èxit sobre el reciclatge. 
   ¿Per què? Per culpa de l’efecte tresor. O sigui, el fet que la gent prefereixi 
no tirar els seus aparells i conservar-los encara que no els utilitzi. «¿Quanta 
gent té dos o tres mòbils a casa, tot i que només n’utilitzi un?», 
reflexiona Pérez. «Com que els percentatges es calculen sobre el nombre de 

vendes, aquí hi ha una certa variació», precisa. 
Contaminació greu 
   ¿Quins riscos té, per exemple, reciclar un electrodomèstic de forma irregular, sense passar per un punt de recollida oficial? «Si es 
deixa una nevera als contenidors, passen per allà el que podríem anomenar recollidors informals», alerta Pérez. «Després, es dediquen 
a extreure el compressor de coure, però ho fan sense tractar de forma controlada els gasos contaminants, que poden contaminar el 
mateix que un cotxe circulant durant 15.000 quilòmetres», adverteix. 



   Altres aparells contenen mercuri, que pot malmetre greument el medi ambient. I un televisor, per il·lustrar-ho amb un altre cas, està 
fabricat amb fòsfor, que té capacitat per contaminar 80.000 litres d’aigua. 
 
Residus electrònics / EL PERIÓDICO 
 

   Els panells fotovoltaics són un tema a part. Encara que tinguin uns 20 o 25 
anys de vida útil, moltes persones els estan renovant perquè les tecnologies 
actuals són més eficients. «Cada vegada gestionarem més rebutjos de panells 
solars», estima Pérez. Per aquesta raó és clau que les empreses i els 
consumidors siguin conscients de la importància que té reciclar-los bé, per 
poder donar una segona vida a certs materials. 
   «El repte és que Catalunya es converteixi en líder en el reciclatge i la 
reutilització regulada dels aparells elèctrics i electrònics. I tenim la capacitat per 

aconseguir-ho», considera Peraire. En aquests moments, hi ha una gran quantitat de punts de recollida, empreses del sector (més de 
600.000) i plantes de tractament. 
   «Si posem d’acord tot el sector, estarem més a prop de l’excel·lència», creu. Aquest repte s’abordarà la setmana següent a 
Barcelona, al Congrés Nacional de RAEE, que se celebrarà al World Trade Center els dies 5 i 6 d’octubre. 
 

Informació publicada a El Periódico. Dimarts, 26 de de setembre del 2023. 
 

El TSJC ordena a la Generalitat clausurar 
"immediatament" tot el complex de residus de 
Solius i tancar la instal·lació 
Adverteix que si la Generalitat o el consorci no ho fan, s'enfrontaran a multes 
o responsabilitats penals 
Salvem Solius ho veu una nova victòria i el Govern admet que podia passar i 
avança que hi presentarà recurs 
ACN -  Girona -  01·08·23  

 
Una màquina compacta les escombraries de l'abocador de Solius ACN/ XAVIER PI / ALEIX 
FREIXAS 
 

   El TSJC ha ordenat a la Generalitat clausurar "immediatament" tot el complex de 
residus de Solius i tancar les instal·lacions. L'alt tribunal ha emès fins a tres 
interlocutòries referides al litigi que s'arrossega de fa anys, i a totes conclou el mateix: 
que la sentència que ordenava tancar l'abocador, la nau de premsat i la planta de 
compostatge és clara, i s'ha d'executar sí o sí. 
   A més, adverteix que si la Generalitat o el consorci no ho fan, s'enfrontaran a multes 

o responsabilitats penals. Tot i que Solius ja no és abocador, sí que funciona com a planta de transferència de deixalles (que es duen a 
Vacarisses). Salvem Solius ho veu com una nova victòria i la Generalitat, que admet que això podia passar, ja avança que presentarà 
recurs. 
   Nou capítol del serial en què ja s'ha convertit l'antic abocador i el complex de residus de Solius. I nou revés judicial per a la 
Generalitat i la mancomunitat que gestiona les instal·lacions (on a més del Govern, hi ha representats els ajuntaments de Llagostera, 
Santa Cristina d'Aro, Platja d'Aro, Calonge i Sant Feliu de Guíxols). 
   El Tribunal Superior de Justícia de Catalunya (TSJC) ha emès tres interlocutòries referides al complex. Totes elles se centren en el 
compliment de la sentència inicial, ja ferma, que anul·lava l'autorització ambiental de Solius de l'any 2014 (tot i que el dipòsit ja feia 
dècades que funcionava). 
   En aquella sentència, emesa el 2020 i que va suposar un punt i apart, l'alt tribunal ordenava tancar l'abocador, la nau de premsat de 
deixalles i la planta de compostatge. És a dir, clausurar totes les instal·lacions de Solius i acabar amb l'activitat. 
   A principis d'any, la Generalitat va complir aquesta resolució en part. De fet, va acatar una altra sentència, també del TSJC, que 
ordenava tancar l'abocador. I des de mitjans febrer, al paratge de Solius ja no s'hi aboquen deixalles. El Govern va clausurar el dipòsit i, 
a partir d'aleshores, les instal·lacions s'han convertit en una planta de transferència (si bé es manté encara el compostatge). 
   Les escombraries de la quinzena de municipis que abocaven a Solius -exceptuant Torroella de Montgrí- es continuen portant al 
complex, però tan sols hi estan de pas. Perquè es tornen a recollir en camions i, des d'aquí, es deriven totes fins a Vacarisses (arran de 
la negativa de Lloret de Mar que una part s'aboquessin al seu centre de tractament). 



   Sobre l'antic abocador, però, encara hi planen incògnites. La Generalitat ja va anunciar que assumiria els 3 MEUR que costaven tant 
la clausura com el segellat del dipòsit. Però calia veure d'on sortien els diners per fer-ne el manteniment obligat per llei durant 30 anys i 
si el tancament de Solius repercutiria en un augment de taxes als municipis (perquè ara han de pagar més pel trasllat de les deixalles). 
Tot el complex 
   Ara, a més, a tot això s'hi sumen les tres interlocutòries del TSJC, referides a la sentència que ordenava clausurar tot el complex. 
També, la planta de compostatge. Per una banda, en dues d'elles l'alt tribunal català desestima els incidents d'inexecució d'aquella 
sentència, que havien presentat tant la Generalitat com la mancomunitat que gestiona Solius. En el cas del Govern, perquè no veu 
motius perquè no s'acati la decisió; i en el cas del consorci, perquè conclou que no està legitimat per demanar-ho. 
   El tercer incident l'havia presentat l'Associació Salvem Solius; en aquest cas, els seus motius eren diametralment oposats als de la 
Generalitat i el consorci. Perquè l'entitat reclamava, precisament, que el TSJC ordenés fer complir la sentència, cosa que l'alt tribunal 
català li estima del tot. 
   Tant a l'hora de rebutjar els dos primers incidents, com també d'avalar el tercer, els motius que esgrimeix el TSJC són clars; la 
sentència que ordena tancar tot el complex de residus de Solius és ferma, i s'ha d'executar sí o sí (amb independència de si ara el 
complex funciona com a planta de transferència o no). 
   En conseqüència, el TSJC ordena a la Generalitat que de manera "immediata i urgent" adopti totes les mesures necessàries per 
"cessar l'activitat i clausurar totes les instal·lacions" del complex de Solius. A més, l'alt tribunal també adverteix que si la Generalitat i el 
consorci no ho fan, s'enfrontaran a multes o a responsabilitats penals. 
Victòria i recurs 
   L'advocat de Salvem Solius, Xavier Soy, assegura que l'associació "valora molt positivament" i veu com una nova victòria aquestes 
últimes resolucions, perquè confirmen allò que l'entitat defensa des d'un inici: "Que han de cessar totes les activitats del complex".       
"Unes activitats que, sobretot a l'estiu, generen greus molèsties per olors als veïns de Solius i el seu entorn", afirma Soy. 
   Per la seva banda, el director de l'Agència de Residus de Catalunya (ARC), Isaac Peraire, admet que això "podia passar" i ja avança 
que la Generalitat presentarà recurs. "Som conscient de la gravetat de la situació que viu tot el complex de Solius, generada per la 
nefasta gestió que ha tingut, i que intentem anar resolent per capítols", explica Peraire. 
   "Estudiarem bé aquesta nova ordre i seguim preparant-nos per afrontar la situació", afegeix el director de l'ARC. "D'entrada, estem 
preparant un recurs de reposició, que es presentarà davant la sala del TSJC en temps i forma convenient", conclou Peraire. 
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Qui recicla i qui no a Catalunya: la recollida 
selectiva continua estancada 
L'àrea metropolitana de Barcelona, amb un 38%, és una de la que menys 
residus separa 
Natàlia Vila – BARCELONA - 26/07/2023 

 
Planta de reciclatge d’envasos i plàstics a 
Viladecans. FRANCESC MELCION 
 

   El 2022, els catalans vam generar 3,8 milions de tones 
de residus. Però, de tota aquesta muntanya, només es 
van recollir selectivament 1,7 milions de tones. Així, la 
brossa separada en origen, a les cases o als comerços, 
se situa en el 45%. És una xifra lleugerament millor que 
la dada de l'any anterior (es van separar un 0,3% més de 
residus) però, tot i això, queda molt per sota dels 
objectius europeus, que es marcaven arribar a un 50% 
de brossa separada el 2020 i arribar al 2025 amb un 
55%. 
   Així doncs, Catalunya ja acumula tres anys de retard. 

El director de l'Agència de Residus de Catalunya (ARC), Isaac Peraire, ha admès que encara hi ha "molts deures a fer", però ha 
avançat que és partidari de fomentar la recollida selectiva donant incentius als municipis que en facin i no pas imposant sancions als 
incomplidors. De fet, ara mateix el Govern no té capacitat sancionadora i tampoc és clar que la nova llei de residus ho pugui fer. Tot i 
això, el director de l'ARC ha explicat que no li consta cap sanció europea a l'Estat, però ha reconegut que no li semblaria malament, 
perquè això obligaria Espanya "a posar-se les piles". 
   Entre tots els municipis, allà on hi ha més feina per fer és a les grans ciutats, que suspenen estrepitosament. Els 23 municipis 
catalans que tenen més de 50.000 habitants tenen una taxa del 37,9%. A més, la xifra està estancada i només ha millorat en 3,5 punts 
en els darrers cinc anys. A l'altre plat de la balança hi ha els municipis més petits: la taxa de la recollida selectiva del conjunt dels 924 
municipis amb menys de 50.000 habitants se situa en el 47,5%, per sobre de la mitjana catalana. "Ha arribat l'hora que els municipis de 
més de 50.000 habitants implementin models d'alta eficiència", ha advertit Peraire. 



Rànquing de comarques 
   Per comarques i àrees, l'àrea metropolitana de Barcelona és alhora la que més residus genera (pel volum de població que concentra) 
i una de les cinc que pitjor separa la brossa. Només el 38% de les escombraries (la mateixa xifra que l'any anterior) arriba separada als 
contenidors. Les altres comarques a la cua del rànquing són la Cerdanya (27%), la Vall d'Aran (34%), el Baix Penedès (37%) i el 
Tarragonès (39%). Per contra, la Conca de Barberà és la comarca on els veïns i comerços s'esforcen més a separar els residus: tenen 
una taxa de recollida selectiva del 77%. La segueixen en aquest particular top 5 Osona (69%), el Berguedà (67%), el Solsonès (62%) i 
la Terra Alta (61%). Totes tenen en marxa el sistema de recollida porta a porta als municipis o bé contenidors tancats amb identificació 

de l'usuari, dos sistemes que s'ha 
comprovat que són els més útils a 
l'hora de millorar la recollida 
selectiva i el reciclatge posterior. A 
escala local, els municipis amb 
millor nota són Vilablareix, Albons, 
Corçà, Sant Quirze Safaja i Verges. 
Tots tenen en comú, també, el 
sistema porta a porta, que ja es fa 
servir en 300 municipis catalans. 
   Si es mira per materials, hi ha 
més de 2 milions de tones 
d'escombraries que, directament, 
no es van separar l'any passat 
(54%). A més, un 30% dels residus 
municipals també van anar a parar 
als abocadors de manera barrejada 
(l'objectiu europeu situa el límit en 
un 10%). Entre les fraccions de 
recollida selectiva més habituals, la 
que més ha millorat és la dels 
envasos, que puja un 7% respecte 

a l'any anterior. La separació del vidre també millora un 5,3% i la de l'orgànica un 1,4%. En canvi, la separació de les escombraries de 
paper va a la baixa i cau un 4,5%. 
Cap al porta a porta i els contenidors amb identificació 
   En xifres generals, aquest 2022 es van produir un 1,2% menys de residus que el 2021: cada català va generar 493 quilos 
d'escombraries per cap durant tot l'any (un 1,5% menys de mitjana). Tot i aquesta lleugera contenció, per al director de l’ARC “els 
sistemes actuals de recollida selectiva ja han arribat al màxim i el que cal és avançar cap a sistemes eficients", en referència al porta a 
porta i als contenidors tancats amb identificació de l’usuari. "Aquesta serà una de les grans apostes de la nova llei catalana de residus 
que s’està enllestint”, avancen des del Govern. 
I què passa amb l'amiant? 
   Sobre el Pla Nacional de l'Amiant que té en marxa el Govern, el director de l'Agència de Residus de Catalunya, Isaac Peraire, ha dit 
que estan treballant per poder ampliar l'únic dipòsit de residus perillosos que hi ha a Catalunya i que és situat a Castellolí (Anoia). 
L'abocador té una capacitat per acollir 300.000 metres cúbics d'amiant, però Peraire ha avançat que a Catalunya n'hi podria haver 4 
milions: "Tenim identificat que ens falta espai i estem en procés de solucionar-ho". 
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